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گــروه اقتصــادی - برخــی 
معتقدنــد که در آیین نامــه واردات 
خودرو و دســتورالعمل آن، همچنان 
انحصار وجود دارد و مافیای صنعت 
خــودرو می خواهد به بحث واردات 
خــودرو نیز ورود کــرده و به  نوعی 
قصد حکفرمایــی دارد. ضمن اینکه 
دو خودروســاز بزرگ نیز به موضوع 
ورود کرده و قصد دارند، واردات را 

نیز دست بگیرند.
شــرکت های واردکننــده 
انجمن حضور  رســمیِ عضو 

ندارند
در این رابطه مهدی دادفر- دبیر 
انجمن واردکننــدگان خودرو اظهار 
کــرد: در موضــوع واردات خودرو 
از فرآینــد آیین نامه نویســی کــه از 
همان ابتــدا هم دارای ایــراد بود تا 
دســتورالعمل ارائه شــده، به قانون 
بهبود مســتمر محیط کسب و کار در 
ماده 2 و 3 هیچ توجهی نشــده است. 
ایــن عدم اجرای قانون بســیار حائز 
اهمیــت بوده و حتی ممکن اســت 

منجر به فساد شود.
تصریح کرد: تاکنون هیچ نظری 
از انجمــن واردکننــدگان خودرو 
به عنوان تشکل ذی ربط، خواسته نشد 
و در هیچ یک از جلســات عضوی از 
اعضــا و هیات مدیره انجمن حضور 
نداشــته اند. گواه ایــن موضوع، این 
است که در لیست شرکت ها و افرادی 
که مجاز به واردات شناخته اند، حتی 
یک شرکت  از شرکت های واردکننده 
رســمیِ عضو انجمن واردکنندگان 

خودرو حضور ندارد.

چرا مــاک واردات خودرو 
اعام نمی شود؟

وی متذکر شــد: مگر می شــود 
قصد فروش یک کالا را داشته باشیم 
اما صنــف و اتحادیه آن کالا و خود 
فروشنده یا واردکننده کالا، مشارکت 
نداشــته باشند و در عوض اتحادیه یا 
تشــکل های دیگر و غیر مرتبط وارد 
عمل شوند؟ در مورد افرادی که برای 
واردات انتخــاب و تایید صلاحیت 
شــده اند، چــرا بصورت رســمی 
اطلاعات منتشــر نمی شود که بر چه 
اساس انتخاب شده اند؟ ما در جایگاه 
انجمن به این موضوع اعتراض داریم. 
کدامیک از این تایید شده ها، نماینده 
رسمی شرکت های خارجی در ایران 
هســتند و چگونه خدمــات پس از 

فروش را تضمین خواهند کرد؟
کاری  خــودرو  واردات 

تجاری - بازرگانی نیست
دادفر خاطرنشان کرد: این دو از 
موارد اصلــی ملاک صلاحیت برای 
واردات خــودرو تعریف شــده اما 
چرا در زمانی که صحبت از شفافیت 
است، مســتندات صلاحیت این ها 
منتشر نمی شود و در سامانه شفافیت 
قرار نمی گیــرد؟ حقیقت ماجرا این 
اســت که واردات خــودرو به جای 
آنکه کاری تجاری- بازرگانی باشد، 

بیشتر شبیه یک نمایش است. 
دبیــر انجمــن واردکننــدگان 
خودرو، ادامه داد: رویه در پیش گرفته 
شــده به معنی عدم انتشــار صحیح 
اطلاعات و عدم افشای فرآیندهاست. 
در حال حاضر اگر ســازمان بازرسی 

کل کشــور سوال کند که شرکت ها و 
افرادی که اسامی آن ها به عنوان مجاز 
به واردات اعلام شــده است، بر چه 
اساس و شاخصه ای انتخاب و تایید 
شــده اند، وزارت صمت چه پاسخی 

ارائه خواهد داد؟ اگر ســوال شود که 
چــرا از انجمن و تشــکل تخصصی 
واردات خودرو، هیچ فردی حضور 

ندارد چه پاسخی خواهند داد؟
وی تاکیــد کرد: اعتقــاد ما این 

اســت که انتخاب ها ناعادلانه است 
و همیــن انتخاب هــای نادرســت، 
ایجــاد یک انحصار خــاص دولتی 
را دامــن خواهــد زد. اینکه تنها یک 
عده ای خاص یک کار را انجام دهند، 

انحصار خاص ایجاد خواهد کرد.
دادفر تصریح کرد: این  آیین نامه 
منجــر به تعدیــل بــازار و کاهش 
قیمت ها نخواهد شد؛ چراکه به هیچ 
عنوان کار صورت گرفته، کار اجرایی 
و تخصصی نبوده اســت. آیین نامه و 
دستورالعمل تدوین شده، "غلط در 
غلط" اســت کــه در نهایت منجر به 
فســاد خواهد شــد. دلیل اصلی این 

غلــط بودن نیز این اســت که قانون 
رعایت نشده است. این درحالیست 
که چنانچه قانون اجرا می شد، ممکن 

بود، موفقیت هایی حاصل شود.
وی افزود: تاکیــد کرده بودیم 
کــه اگر واردات تحت این شــرایط، 
به نفع مردم باشــد و منجر به تعدیل 
بازار و کاهش قیمت ها شود، سکوت 
کرده و همکاری نیز خواهیم داشت؛ 
اما اکنــون که موضــوع واردات به 
یک معادلــه چند مجهولــی تبدیل 
شده و شــاخصه های آن نیز شفاف 
نیســت، ما ســاکت نخواهیم ماند و 
پیگیری خواهیم کــرد. دبیر انجمن 
واردکنندگان خــودرو گفت: اینکه 
اعلام می کنند برخــی واردکنندگان 
به ســبب ورود به مسیر تولید، تمایل 

چندانی به واردات ندارند، درســت 
نیســت. شــفاف اعلام کننــد کدام 
واردکننده رســمی اعلام کرده است 

که تمایل به واردات ندارد؟!
دادفر در پاســخ به سوالی مبنی 
بر نقش موثر دو خودروســاز بزرگ 
در امــر واردات تصریح کرد: واهمه 
و هراس از شکســت محض این دو 
خودروســاز عیان است و نمایندگان 

مجلــس نیز به این موضــوع اذعان 
داشته و گلایه مند بودند.

وی افزود: خودروسازان، تولید 
کننده هســتند، پس چرا بایســتی به 
واردات هــم دســت درازی کرده و 
مورد حمایت قرار گیرند؟ چه بساطی 
به راه افتاده اســت که برای هرکاری، 
یک ســرِ بازی، خودروسازان بزرگ 
هستند؟ به  هر بهانه ای خودروسازان 
را به بازی می گیرند تا زیان هایشــان 
را جبران کنند. این در حالیســت که 
زیان خودروســازان طی ســال های 
اخیر به سبب قیمت گذاری دستوری، 
قائل نشدن به بازار رقابتی، مدیریت 
دولتــی، عــدم چابکی آن هــا، عدم 
موضوعــات  و  خصوصی ســازی 
ریشــه ای بوده اســت. حقیقت این 

است که جرئت خصوصی سازی این 
دو بنــگاه وجود ندارد اما می خواهند 
تمام بــار را به دوش واردات و مردم 

بیاندازند.
دادفــر در رابطــه بــا وادات 
خودروهای اقتصادی نیز اظهار کرد: 
خودروهای اقتصادی به دست مردم 
نمی رســند؛ چراکــه از پیش "چاله 

واردات" توسط برخی کنده شد!

ایــن مقام صنعتی در پاســخ به 
سوالی دیگر مبنی بر اینکه با رویه های 
در پیش گرفته شــده و وعده  امروز و 
فردا برای واردات کــه از خرداد ماه 
آغاز شــده و به پایان ســال کشانده 
شده اســت، آیا واردات واقعا انجام 
خواهد شــد؟ گفت: با رویه های در 
پیش گرفته شــده، واردات به معنای 
واقعــی منتفــی بنظر می رســد، اما 
وزارت صمــت اصرار دارد که به هر 
شکل ممکن تعدادی خودرو تا پیش 
از پایان سال وارد کند. اما واقعیت این 
است که آنچه می خواهند اجرا کنند، 
چون بر اســاس ساختارهای قانونی 
نیســت، همین تعداد شــرکت هایی 
را هــم که جلــو انداخته اند، قطعا به 

دردسر خواهند انداخت.

دو هدف اصلی آزادسازی واردات  که محقق نمی شود؛

اعتراض انجمن واردکنندگان 
خودرو به رویه واردات

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو معتقد است که آیین نامه نگاشته شده برای واردات خودرو منجر به
 تحقق دو هدف اصلی آزادسازی واردات برای تعدیل بازار و کاهش قیمت ها نمی شود.

گروه اقتصــادی - با وجود  
پتانســیل بــالای تولیــد در بخش 
کشــاورزی، موانع متعدد ســد راه 
صــادرات موجب شــده کــه در 
بازارهــای هدف جایــگاه چندانی 

نداشته باشیم.
با وجود اقلیم ۴ فصل کشــور 
و پتانســیل بالای تولید محصولات 
کشــاورزی در کشور، جایگاه ما در 
بازارهای هدف به دلیل موانع متعدد 
ســد راه صادرات تعریفی ندارد. این 
درحالی اســت که با رفع این موانع 
امکان توسعه صادرات محصولات 
کشــاورزی و حضور در بازارهای 

جهانی وجود دارد.
طی سال های اخیر هرازگاهی 
محصولات کشاورزی ایران به دلایل 
متعدد از بازارهای هدف برگشــت 
مــی خورد که ایــن موضوع یکی از 
موانع ســد راه توســعه صادرات و 
حضور کمرنگ در بازارهای جهانی 

محسوب می شود.
آقای شــاهپور علایــی مقدم 
رئیس سازمان حفظ نباتات گفت: در 
ابتدای دولت بخشی از محصولات 
کشاورزی ما بدلیل نداشتن اطلاعات 

بستر تولید برگشــت می خورد، اما 
طــی ۸ ماه اخیر با طراحی ســامانه 
تولید محصولات ســالم و بهداشتی 
هیــچ محصولی عودت داده نشــده 

است.
علایــی مقــدم گفــت: پس 
از ســالیان ســال افتــراق و جدایی 
بین بهداشــت گیاهی و ســلامت 
محصولات گیاهی بــا درایت وزیر 
جهاد کشــاورزی ســامانه ای برای 
محصولات کشــاورزی برای تولید 
داخل و صادرات ایجاد شــده است 
که در نهایت این امر موجب شــده 
طــی ۸ مــاه اخیر هیــچ محصولی 
برگشــت نخورد. لذا این امر بیانگر 
نظم در تولید محصولات کشاورزی 
و فرایندمحور بودن و مدیریت بهینه 

آفتکش ها  است.
گرچه شناســنامه دار شــدن 
محصولات کشاورزی تا حدی منجر 
به رفع موانع صادراتی شده است، اما 
هنــوز چالش های دیگری ســد راه 
صادرکنندگان قــرار دارد که فعالان 

تشکل ها امیدوارند که هرچه سریع 
تــر با رفع این موانع به جایگاه اصلی 

خود در بازار هدف دست یابیم.
ممنوعیت های یک شــبه 
صادرات مانع حضور جدی در 

بازارهای هدف
نیاورانی  آقــای صدرالدیــن 
نایــب رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
محصــولات کشــاورزی گفــت: 
در شــرایط کنونــی با مشــکلات 
زیرســاخت های صادرات همچون 
کانتینرهــای یخچــال دار، کمبود 
هواپیمای کارگو و مشکلات نقل و 
انتقال ارز روبرو هســتیم. به گفته او، 
زمانیکه مبلــغ صادرات به بالای ۵۰ 
هزار دلار برسد، امکان حمل توسط 
صادرکننده به ایران ندارد که در نهایت 
شرایط تحریم منجر به از دست دادن 
بازارها شده است. نیاورانی می گوید: 
بســته بندی نامناسب محصولات از 
دیگــر معضلات صادرات اســت، 
لذا بســته بندی متناسب با بازارهای 

جهانی باید تغییر کند.

نایب رئیس اتحادیه محصولات 
کشــاورزی گفت: با توجه به تاکید 
دولت بر کشــت قــراردادی، تولید 
برای صادرات بایــد صورت گیرد.
این درحالی اســت که با قانون های 
یک شبه همچون تعرفه و ممنوعیت 
های یک شبه امکان صادرات وجود 
ندارد. هر چند صادرکنندگان با تمام 
تــلاش به کار خود ادامه می دهند که 

صادرات متوقف نشود.
دولتمــردان با اتخاذ سیاســت 
ممنوعیت های یک شبه در اتاق های 
دربســته بدون نظربخش خصوصی 
تنها به بخش تولید و صادرات ضربه 

می زنند. 
نظام ردیابــی  ایجــاد 
بــرای  گامــی  محصــولات 
شناسنامه دار شدن محصولات
آقای هومن فتحی مدیرکل دفتر 
بین الملل وزارت جهاد کشــاورزی 
گفت: بنابر آمارهــای جهانی تعداد 
برگشتی های محصولات کشاورزی 
ایران در مقایســه با دیگر کشورها به 

خاطر مصرف ســموم پایین بسیار 
ناچیز است. براین اساس محصولات 
تولیدی ایران جزو محصولات سالم 

و بازار پسند محسوب می شود.
بــه گفته او، در مقطعی که فلفل 
دلمه های صادراتی به روسیه عودت 
داده شــد،  روسیه ۱۷ محصول از 23 
کشور را ممنوع کرد که خوشبختانه 
با تلاش وزارت جهاد، سازمان حفظ 
نباتات و وزارت امور خارجه ظرف 
مدت زمان یک تا 2 ماهه ممنوعیت 
رفع شــد.فتحی می گویــد: میزان 
کشاورزی  محصولات  بازگشــت 
در مقایســه با حجم صادرات رقمی 
نیســت، به همین خاطر باید قدردان 
کشــاورزان بود. مدیرکل دفتر بین 
الملل وزارت جهاد گفت: در یکسال 
اخیر اهتمام بی سابقه ای بر شناسنامه 
دار شــدن محصولات شــد که در 
گام نخست ایجاد نظام برای ردیابی 
محصولات اســت.فراهم نبودن 
زیرساخت تعهد ارزی چالشی 

پیش روی صادرات

آقــای رضــا نورانــی رئیس 
اتحادیه ملی محصولات کشاورزی 
گفت: در کمیســیون مجلس موانع 
و مشــکلات سد راه رونق صادرات 
را مطرح کردیــم که رئیس جمهور 
بــرای ۴ وزیر و رئیس بانک مرکزی 
نامه را انعکاس دادند که متاسفانه به 
رغم گذشــت 2 مــاه از این موضوع 
وزرا و رئیس بانک مرکزی پاسخگو 
نبودنــد که این امر بیانگر بی توجهی 
به تشــکل هاست. به گفته او، گرچه 
وارد کــردن ارز حاصل از صادرات 
جزو وظایف صادرکنندگان اســت، 
اما از مســئولان که تعهــد ارزی از 
صادرکننده می گیرند، انتظار می رود 
که زیرساخت های لازم برای ورود 
ارز فراهم شود چرا که صادرکنندگان 
میوه و تره بــار نمی توانند ارز را در 

یکجا بلوکه کنند.
نورانــی می گویــد:در بحث 
صادرات به جای مشــوق صادراتی، 
تصمیمات تنبیهی اتخاذ می شــود 
که در نهایت این موضوع مشکلاتی 

برای افــراد دارای کارت بازرگانی 
ایجاد می کنــد به طوریکه ناچارا به 
ســمت و ســوی کارت های یکبار 
مصــرف می روند تا تعهد ارزی داده 
نشود. به همین خاطر تقاضا داریم که 
تعهد ارزی تا زمان راه اندازی سیستم 

بانکی ما با بین الملل برداشته شود.
رئیس اتحادیه ملی محصولات 
کشاورزی گفت: در پیک تولید برای 
برخــی محصولات آب بــر تعرفه 
گذاشــته می شــود، درحالیکه این 
شــدند،چنانچه  تولید  محصولات 
صادر نشــوند، دولت ضررش را به 
عنوان یارانــه باید پرداخت کند. لذا 
در تصمیم گیری ها باید برنامه ریزی 
صحیــح صورت گیرد چرا که اتخاذ 
این تصمیمات در پیــک تولید مانع 

توسعه صادرات می شود.
او مشــکلات زیرساخت های 
جــاده ای و دریایی را از دیگر موانع 
صادرات دانست و گفت: با توجه به 
فرســودگی کانتینرهای یخچال دار، 
مجــوز واردات این کانتینرها باید به 

بخش خصوصی داده شود تا نوسازی 
جاده ای طی مدت زمان یکسال ایجاد 
شود، البته در این خصوص نیازی به 

سرمایه گذاری دولتی نداریم.
بنابر گفته نورانی، وزارت جهاد 
با هماهنگی تشــکل هــای تعاونی 
روستایی می تواند باغات را شناسنامه 
دار کند، اما در شــرایط کنونی فقدان 
شناســنامه منجر به چالش صادرات 
نشــده اســت چــرا که خیلــی از 
کشــورها بدنبال شناسنامه نیستند، 
بلکه بدنبال عدم باقی مانده ســموم 
در محصولات هســتند. با توجه به 
آنکه یکی از مشکلات اساسی تولید 
عدم  شناســنامه محصول از مزرعه و 
باغ محسوب می شــود، اخیرا بنابر 
تاکید وزیر جهاد سامانه نظام ردیابی 
محصولات راه اندازی شده است که 
امیدواریــم با رفع دیگر چالش ها به 
جایگاه اصلی صادرات دست یابیم 
چرا که در شــرایط کنونی ســالانه 
بیش از ۱2۰ میلیون تن محصولات 
کشــاورزی در کشور تولید می شود 
و در صورت اســتفاده حداکثری از 
ظرفیــت ها، امــکان افزایش تولید 

وجود دارد.

چالش اصلی پیش روی صادرات محصولات کشاورزی چیست؟

 به  هر بهانه ای خودروســازان را به بازی می گیرند تا زیان هایشــان را جبران کنند. این 
در حالیست که زیان خودروســازان طی سال های اخیر به سبب قیمت گذاری دستوری، 
قائل نشــدن به بازار رقابتی، مدیریت دولتی، عدم چابکی آن ها، عدم خصوصی ســازی 
و موضوعات ریشــه ای بوده اســت. حقیقت این اســت که جرئت خصوصی سازی این 
دو بنــگاه وجود ندارد اما می خواهنــد تمام بار را بــه دوش واردات و مردم بیاندازند.

گروه اقتصادی - بر اســاس ابلاغ بخشــنامه جدید وزارت آموزش 
و پرورش، تعهد اســتخدامی یک ســاله معلمــان پیمانی جایگزین تعهد 
۱۰ ســاله شــد؛ بر این اساس از این پس تعهد استخدامی صرفاً به صورت 
یک ســاله اخذ و تمدید قرارداد پیمانی در هر ســال برابر مقررات مربوط 
 و تــا زمــان تبدیل وضعیت اســتخدامی به رســمی- آزمایشــی انجام 

می شود.
صادق ســتاری فرد، سرپرســت معاونت برنامه ریزی و توسعه منابع 
وزارت آموزش و پرورش در بخشــنامه ابلاغی به مدیران کل آموزش و 
پرورش استان ها به موضوع اخذ تعهد استخدامی از پذیرفته شدگان آزمون 

استخدامی اشاره و تاکید کرده است:
در راســتای اجــرای آراء وحــدت رویه  فروردین، اردیبهشــت و 
مرداد امســال از ســوی هیئت عمومی دیوان عدالت اداری و با توجه به  
ماده ۹2 قانون تشــکیلات و آیین دادرســی دیوان عدالــت اداری، اخذ 
تعهد اســتخدامی  ۱۰ساله از پذیرفته شــدگان نهایی آزمون های مشترک 
 فراگیر دســتگاه هایی اجرایی کشور در ســال های ۱3۹۷ و ۱3۹۸ منتفی 

می شود.
همچنین در موارد آتی، تعهد اســتخدامی به عنوان پیوســت لاینفک 
قــرارداد پیمانی و صرفاً به صورت یک ســاله اخذ و به تبع تمدید قرارداد 
پیمانــی در هر ســال برابر مقــررات مربوط و تا زمــان تبدیل وضعیت 
اســتخدامی به رسمی- آزمایشی، مفاد تعهدنامه خدمتی ثبتی تجدید و بر 

روابط قراردادی طرفین حاکم خواهد بود.
همچنیــن عبارت اســناد تعهــد فوق الذکر که ناظر بــه ممنوعیت 
 تقاضــای نقــل و انتقال بوده و در اجــرای آراء فوق الذکر موضوعاً منتفی 

می شود.
در متن نمونه فرم قرارداد پیمانی منضم به متن سند تعهد استخدامی 
پذیرفته شــدگان نهمین آزمون های مشــترک فراگیر دستگاه های اجرایی 
کشــور در ســال ۱۴۰۰ که با رویکرد تطبیق با مدت یک ساله قراردادهای 
پیمانی و تضمین مســئولیت متعهد در این بخشــنامه ارســال شده آمده 
اســت که »پذیرفته شــده مذکور متعهد و ملزم به شــرکت در دوره های 
مهــارت آموزی از تاریخ انعقاد قرارداد پیمانــی تا پایان مدت قرارداد در 
محــل بوم تعیین شــده و خدمت برابر قوانین و مقــررات خواهد بود و 
بــا علم به عدم پیش بینی حق فســخ در قرارداد منعقــده، باید  از طرح و 
تقدیم و تســلیم هرگونه تقاضای انصراف از انجام تعهد یا فسخ قرارداد و 
همچنیــن تقاضای نقــل و انتقال به بوم دیگر خودداری کند و در صورت 
عدم موفقیت در دوره مهارت آموزی غیبت ترک خدمت و نقض قرارداد 
 مکلف به جبران و پرداخت خسارت ناشی از عدم ایفای تعهدات خواهد 

بود.«

شرایط اخذ »تعهد استخدامی« 
معلمان پیمانی تغییر کرد

گروه اقتصادی - معاون اداری 
و اعتبــارات بانک مرکزی گفت: هر 
شخصی که در بازار بورس دارای کد 
بورسی و امکان معامله را داشته باشد 
می تواند نســبت به خرید این اوراق 

اقدام کند.
و  اداری  معــاون  عمرانــی 

اعتبارات بانک مرکزی در خصوص 
اهداف عرضه اوراق سکه در بورس 
کالا گفــت: یکی از اهــداف اصلی 
انتشــار این اوراق بابت تنوع بخشی 
و ســرمایه گذاری مردم هســت و 
اشــخاص حقیقــی و صندوق های 
ســرمایه گــذاری طــلا می توانند 

 نســبت به خرید ایــن اوراق اقدام 
کنند.

عمرانــی افزود: هر شــخص 
حقیقی می تواند نسبت به خرید ۱۰۰ 
ســکه و صندوق های طلا هم بدون 
محدودیت نسبت به خرید این اوراق 

اقدام کنند.

معــاون اداری و اعتبارات بانک 
مرکزی در خصوص شــرایط خرید 
این اوراق گفت: بازار بورس ما بازار 
شفافی هســت و هر شخصی که در 
بازار بــورس دارای کد بورســی و 
امکان معامله را داشته باشد می تواند 
نســبت به خرید این اوراق اقدام کند 

محدودیتی برای اشــخاص حقیقی 
لحاظ نکردیم.

وی تصریح کرد: ۱۷ اردیبهشت 
۱۴۰2 سررســید این اوراق خواهد 
بــود و خریداران این اوراق 2 روش 
پیش رو دارند یا می توانند تا سرسید 
منتظر بمانند بــه دلیل این که خرید 

فیزیکی سکه مشکلاتی دارد و امکان 
ســرقت دارد ایــن اوراق می تواند 
تا سررســید نگهداری شود و یا در 
معاملات ثانویه این اوراق که بعد از 
عرضه اولیــه امکانش فراهم خواهد 
شــد به قیمت بازار آن را نســبت به 

فروش اقدام کنند.

گروه اقتصادی - مشاور رئیس 
سازمان بورس در امور سهام عدالت 
توضیحاتــی را درمورد نحوه و زمان 

واریز سود سهام عدالت اعلام کرد.
پیمــان حدادی درمورد ســود 
سهام عدالت سال ۱۴۰۰ توضیح داد: 
میزان سود سهام عدالت سال ۱۴۰۰ 
حدود دو برابر ســال گذشته )سود 
ســال ۱3۹۹(  است. بر این اساس در 
مرحلــه اول حدود ۵۰۰ هزار تومان 
برای هر مشمول تا اواخر پاییز واریز 

می شود.

وی درمورد زمان واریزی مابقی 
سود ســهام عدالت نیز گفت: مابقی 
ســود در اواخر سال جاری یا اوایل 
سال بعد واریز می شــود، زیرا سود 
شــرکت هایی که بــه تازگی مجمع 
برگزار کرده اند باید بر اساس جدول 
زمان بندی وصول شــود و پس از آن 
پرداخت ســود به مشــمولان سهام 
عدالت صــورت خواهــد گرفت. 
بــه همین دلیل واریز ســود ســهام 
 عدالت امســال دو مرحله ای شــده 

است.

بر اســاس این گزارش، ســود 
سهام عدالت ســال ۱3۹۹ برای ۴۹ 
میلیون و ۱۸۸ هزار مشــمول سهام 
عدالت از 2۱ اســفند ماه سال گذشته 
آغاز شد و طبق آن سهام عدالتی های 
۴۵2 هــزار تومانی ۴۸۹ هزار تومان، 
سهام عدالتی های ۴۹2 هزار تومانی 
۵32 هزار تومان، ســهام عدالتی های 
۵32 هزار تومانی ۵۷۵ هزار تومان و 
سهام عدالتی های یک میلیون تومانی 
یک میلیون و ۸۱ هزار تومان ســود 

دریافت کردند.

بنابرایــن با توجه به اینکه اعلام 
شــده است سود سال ۱۴۰۰ دو برابر 
سود سهام ســال ۱3۹۹ خواهد بود، 
احتمالا سهام عدالتی های ۴۵2 هزار 
تومانــی حدود ۹۷۸ تومان، ســهام 
عدالتی های ۴۹2 هزار تومانی حدود 
یک میلیون و ۶۴ هزار تومان، ســهام 
عدالتی های ۵32 هزار تومانی حدود 
یک میلیون و ۱۵۰ هزار تومان سهام 
عدالتی هــای یک میلیــون تومانی 
حــدود دو میلیون و ۱۶2 هزار تومان 

سود دریافت خواهند کرد.

نحوه خرید اوراق سکه در بورس

واریز سود سهام عدالت دو مرحله ای شد؛ جزئیات زمان واریز و مبالغ

گــروه اقتصادی - عضو هیئت 
نماینــدگان اتــاق بازرگانــی تهران 
می گوید تا زمانــی که نرخ ارز به یک 
ثبات نرســد، فعالان اقتصــادی توان 
تصمیم گیری جدیــد ندارند و حتی 
تصمیمات روزمره نیز ممکن نخواهد 

بود.
مهرداد عباد اظهــار کرد: اگر بنا 
باشــد فعالان اقتصادی یک عامل را به 
عنوان پیش نیاز اصلی فعالیت های خود 
معرفی کنند، آن خواســته ثبات است. 
تا زمانی که شــرایط به ثبات نرسیده و 
اوضاع به شکلی نباشد که امکان تحلیل 
و پیش بینی آینده وجود داشــته باشد، 
عملا صحبــت از فعالیت اقتصادی و 

توسعه تجارت ممکن نیست.

وی با اشــاره به برخی مشکلات 
طولانی مدت اقتصاد ایران در سال های 
گذشته، تشریح کرد: این شرایط به طور 
خاص تحــت تاثیر دو عامل به وجود 
آمده، نخســت تحریم هایی که تحت 
عناویــن مختلف علیــه اقتصاد ایران 
اعمال شده و این موضوع باعث شده 
شرایط دشوار و البته غیرقابل پیش بینی 
شود. از سوی دیگر برخی تصمیمات 
داخلی که به جای بهبود شرایط فعالان 
اقتصادی، کار آن ها را دشوار کرده نیز 
در رســیدن به این شرایط سهیم بوده 

است.
عضــو اتاق بازرگانــی تهران با 
بیان اینکه اقتصــاد ایران به یک تغییر 
نگرش کلان احتیاج دارد، توضیح داد: 

نگاهی به وضعیت بســیاری از صنایع 
و فعالیت های اقتصادی به خوبی این 
موضوع را نشان می دهد. برای مثال ما 
در صنایع نفت و گاز یک مزیت نسبی 
جدی داریم اما می بینیم که در تمام این 
سال ها، جز خام سوزی و خام فروشی، 
کمتر به دیگر بخش ها توجه شده است. 
در حوزه تجارت نیز ما این شــرایط را 
می بینیم. بخش خصوصی بارها از این 
گفته که باید به سمت تک نرخی شدن 
ارز حرکت کنیم، بــا وجود آنکه گام 
مثبت حذف ارز ۴2۰۰ تومانی از سوی 

دولت نهایی شد، اما همچنان ارز چند 
نرخی باقی مانده است.

عباد ادامه داد: در روزهای گذشته، 
فاصله میان نرخ ارز در بازار آزاد با نرخ 
ارز نیمایی دوبــاره به حدود ۱۰ هزار 
تومان رســیده که اصلا نشانه خوبی 
برای آینده تجارت نیست و این احتمال 
وجود دارد که همان مشکلاتی که برای 
واردات با ارز ترجیحی به وجود آمده 
بــود، در این بخش نیز دیده شــود. از 
ســوی دیگر وقتی ما به یک بی ثباتی 
می رسیم، شرایط برای تصمیم گیری 

دشوار می شود. صادرکنندگان ما حتی 
برای اعلام نرخ روزانه و بستن قرارداد 
با شــرکت های خارجی نیز با مشکل 
مواجه هســتند زیرا نمی دانند که نرخ 
در چه نقطه ای خواهد ایستاد و طولانی 
شدن این شرایط قطعا به سود اقتصاد ما 
نیست. وی خاطرنشان کرد: بر اساس 
اعلام دولت و مجلس، کشور در آستانه 
نهایی شدن قانون برنامه هفتم توسعه 
قرار دارد. ما باید این ســوال را بپرسیم 
که قوانین توســعه قبلی به چه شکل و 
تا چه حدی اجرایی شــده اند و دلایل 

عــدم موفقیت آنها در برخی بخش ها 
چه بوده است. با استفاده از این تجربه 
و تلاش برای یک تغییر نگرش کلان، 
می توان انتظار داشت که اقتصاد ایران از 
مشکلاتی که امروز با آنها مواجه شده 

خارج شود.

عضو اتاق بازرگانی تهران:

توسعه اقتصادی بدون ثبات نرخ ارز ممکن نیست


